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   سارا نيكويي
ميث�م حبيب�ي از س�ال 82 وارد عرص�ه تئاتر 
شد. س�پس همكاري خود را با گروه هاي تئاتر 
آذربايجان شرقي و شهر تبريز به عنوان مشاور و 
دستيار آغاز کرد و بعد هم وارد دنياي بازيگري و 
کارگرداني تئاتر شد. حبيبي به عنوان بازيگر در 
نمايش »تراژدي پارک اتابک« که در جشنواره 
تئاتر فجر امسال به نمايش درآمد حضور داشت. 
اين نمايش )اتابک پارکينين تراژديسی( نوشتۀ 
سيدمرتضی  هاشم پور و به کارگردانی سيروس 
مصطف�ی از نمايش هاي�ی بود ک�ه در بخش 40 
سالگی انقلاب اسلامی سی وهفتمين جشنوارۀ 
بين المللی تئاتر فجر به نمايش درآمد. نمايش به 
زبان ترکی است و به ساعت های سرنوشت ساز 
روزهاي پايان�ي زندگی س�تارخان مي پردازد.

    
موض�وع تئاتر ت�راژدي پ�ارک اتابک، 
ستارخان است. چرا ستارخان را انتخاب 

کرديد؟ 
نمايش ت��راژدي پارك اتابك به مقطع��ي از تاريخ 
مشروطه و حضور پررنگ ستارخان يا همان سردار 
ملي اش��اره مي کن��د. در واقع به روزه��اي پاياني 
زندگي س��تارخان می پردازد. س��تارخان از تبريز 
به تهران دعوت مي ش��ود تا از او تجليل کنند. او با 
همراهانش در پارك اتابك اس��كان پيدا مي کنند 
اما بعد از مدتي متوجه مي شوند که تحت محاصره 
هستند. افراد وابسته به دربار محمدعلي شاه آنها را 
محاصره مي کنند. آنها از س��تارخان و همراهانش 
مي خواهند س��اح هاي خود را بر زمين بگذارند و 
خلع ساح شوند، که بين افراد ش��اه و مجاهدين 
مش��روطه درگيري به وجود مي آي��د. در جريان 
اين درگيري گلوله اي به زانوي س��تارخان اصابت 
مي کند و او مجروح مي ش��ود. بعد از مدتي اطراف 
ستارخان خلوت مي شود و يك س��ري از يارانش 
متفرق مي شوند و ستارخان روزهاي آخر زندگي اش 
را به تنهاي��ي مي گذراند. در چنين ش��رايطي آن 
ذهنيت هاي پرچالش بروز مي کنند و ستارخان با 
خودش کلنجار مي رود که الان تبريز به چه روزي 
افتاده و اوضاع به چه شكلي پيش مي رود. در اينجا 
با چهار بعد رفتاري ستارخان مواجه مي شويم. يك 
بعد آن به عنوان شخصي که معقول است و منطق 

دارد نمايان مي شود.

روايت ش�ما از پ�ارک اتاب�ک و تاريخ 
مشروطه چگونه است؟

تئاتر ما برش��ی از ماجرای پارك اتابك اس��ت. در 
مورد مشروطه بايد بگويم س��تارخان مشروطه را 
فقط براي آذربايجان نمي خواس��ت بلكه براي کل 
ايران مي خواس��ت. س��تارخان گفته بود مش��كل 
من، مشكل تبريز نيست که بخواهم فقط در مورد 
تبريز صحبت کنم. کنسولگری روس پخيتانوف به 
ستارخان پيش��نهاد داده بودند که شما زير بيرق 
روس قرار بگيريد، همه چيز شما محفوظ است اما 
ستارخان در پاسخ گفته بود ما هفت ملت زير بيرق 
اميرالمؤمنين)ع(  هستيم. شما چنين پيشنهادی 
می دهيد که باي��د برويم زير پرچ��م روس ها قرار 
بگيريم؟! من مي خواهم از هر شهر نماينده اي باشد 
و مجلسي تشكيل شود تا از هر استان و شهر کسي 

برود در مجلس صحبت کند.
ش�ايد يك�ي از مهم تري�ن صحنه هاي 
نمايش، لحظه گلوله خوردن ستارخان 
باشد. اما معلوم نيست اين گلوله را چه 
کسي شليک کرده. اين نامشخص بودن 

عمدي بوده است؟
بله، در يك صحنه نشان مي دهيم که پاي ستارخان 
گلوله مي خورد و اين نقطه عطف نمايشنامه است 
که ستارخان برمي گردد مي گويد شما چرا؟! تو چرا؟ 
يعني گلوله را خودي ها زده اند. اين خودي چه کسي 
مي تواند باشد، مشخص نيست، حتي در تاريخ هم 
اين قضيه مشخص نشده است. تاريخ در اين نقطه 
ابهام دارد که چه کس��ي اين گلوله را شليك کرد. 

نقطه عطف نمايشنامه همين جاست.
با توجه به اينكه ستارخان يک شخصيت 
ملي است، آشنايي با اين شخصيت براي 
ما فارسي زبان ها هم اهميت دارد اما زبان 
اجراي تئاتر ترکي است. براي مخاطبان 

فارسي زبان چه برنامه اي داريد؟
ما اجرا هاي متعددي داشتيم. در کرمانشاه اين تئاتر 
را روي صحنه برديم و در ترکيه هم اجرا داشتيم. با 
اينكه زبان استانبولي با زبان ترکي آذربايجان خيلي 
تفاوت دارد اما در هر دو جا ببينده متوجه ماهيت 
قضيه ش��ده بود. چون در ش��كل و ش��مايل و فرم 
نمايشنامه کاماً تضاد بين شخصيت ها و فرم هاي 
مختلف ستارخان مشخص است. همين طور نوع 
طراحي صحنه، نوع طراحي نور، نوع حرکت هايي که 

توسط بازيگرها انجام مي گيرد و حتي نوع موسيقي 
هم که موس��يقي عاشقي هس��ت طوري است که 
مخاطبان ناآشنا با زبان ترکي هم تحت تأثير قرار 

مي گيرند و متوجه مفهوم نمايش مي شوند.
براي ن�گارش متن تئات�ر از چه منابعي 

استفاده شده است؟
تا آنجايي که من می دانم از منابعي نظير نامه هايي 
از تبريز نوش��ته ادوارد براون، مرک��ز غيبی تبريز 
نوشته صمد سرداری نيا، تراژدی ستارخان نوشته 
دکتر محمدحسن پدرام و قيام آذربايجان نوشته 
اسماعيل اميرخيزی براي نوشتن متن نمايشنامه 

استفاده شده است.
چه اهداف�ي از اجراي اي�ن تئاتر مورد 

توجه شما بود؟
مش��روطه مقطع مهم��ي  از تاريخ معاص��ر ايران و 
ستارخان هم يك اس��طوره براي مردم ايران است. 
آش��نا کردن مردم با اين دوره تاريخي و آن اسطوره 
ملي وظيفه همه است. اين کار را مي توان در قالب هاي 
مختلف انجام داد و ما قالب تئاتر را برگزيده ايم. مطالعه 
تاريخ ما را از تكرار تجرب��ه تلخ بازمي دارد. انقاب ما 
هم هنوز در 40 سالگي خود است و مشروطه فاصله 
زيادي با ما ندارد لذا مي توان به وجوه مش��ترك آن 
دو پرداخت. مجلس نتيجه انقاب مشروطه بود که 
اکنون هم ماندگار اس��ت. البته ما نيم نگاهي هم به 
تاريخ تبريز داشته ايم. تبريز در مشروطه نقش اساسي 
داشت؛ همان گونه که در انقاب هم نقش برجسته اي 
داشته است. آنها گام مهمي  را در 29 بهمن سال 56 
برداشتند که در پيروزي انقاب تأثير بسزايي داشت 
و ما اين تئاتر را در چنين روزي در جشنواره تئاتر فجر 

امسال به روي صحنه برديم.
چند اجرا داش�تيد، در کدام ش�هرها و 

استقبال مردم چطور بود؟
ما 15 اجرا در سال 95 و 15 اجرا هم در سال 96 در 
شهر تبريز داشتيم. عمدتاًَ در شهرستان هاي نزديك 
تبريز هم اجرا داشتيم. در کرمانشاه، تهران و در شهر 
ترابزون کشچر ترکيه هم اجرا داشتيم. بهمن امسال 
هم در جشنواره تئاتر فجر در تهران چند اجرا داشتيم. 
در جشنواره سراسري سوره هم حضور داشتيم. همه 

جا استقبال از اين نمايش خيلي خوب بود.
اگر بخواهيد چند ويژگي شاخص اين نمايش 
را نام ببريد، به چه مواردي اشاره مي کنيد؟

تأکيد روي اسطوره هاي آذربايجان با نگاه ملي نه با 

نگاه ناسيوناليسيتي يك شاخصه اين نمايش است. 
حتي نگاه ما به زبان ترکي هم نگاه ناسيوناليستي و 
قوميتي نيست. نگاه ما يك نگاه ملي بود، نگاه انقابي 
بود. به نوعي مي خواهيم نگاه انقابي را تقويت کنيم. 
اين نگاه انقابي در نياکان ما هم بود. آنها هم روحيه 
انقابي داشتند که توانستند کار را جلو ببرند. نقطه 
عطف اين کار هم اين بود که ما به يك موضوع و قصه 
بكر از زواياي مختلف و متفاوت نگاه کرديم. مخاطب 
در حين روايت قصه، با يك سري از حرکات نمايشي 
و موقعيت ه��اي دراماتيك مواجه مي ش��ود. هنر 
عاشقي که از دل مردم آذربايجان بيرون مي آيد را ما 

به نوعي با هنر نمايش آميخته کرديم.
از لحاظ فرم چ�ه جنبه هايی در نمايش 
شما برجسته است. در واقع چه سبكی را 

برای انتقال مفاهيم انتخاب کرديد؟
متن در اختيار ما يك نگاه داشت و کارگردان يك نگاه 
ديگر. البته دوست دارم اين سؤال را کارگردان پاسخ 
دهد اما به عنوان بازيگر بايد بگويم متن نوشته به سبك 

مدرن بود و کارگردان با نگاه ويژه به آن جان داد.
ارزياب�ي ش�ما از جش�نواره تئاتر فجر 

امسال چيست؟
 امسال آن چيزي که جشنواره تئاتر فجر را متفاوت 
کرده، واژه 40 سالگي اس��ت. ما جشن چله انقاب 
را گرفتيم. اين چله باعث ش��د توليدات فاخر داشته 
باشيم و نگاه انقابي را در برخي آثار مشاهده کرديم. 
از اين جهت به خودمان مي باليم. واقعاً در عرصه هنر و 
فرهنگ ما توانستيم آثار خوب و فاخري ارائه کنيم. اين 
در جشنواره مشهود بود. مخاطبان عمومي  يعني عامه 

مردم هم به عنوان تماشاگر حضور بيشتري داشتند.
بعد از جشنواره هم اجرا داريد؟

بله ما يك سري دعوت نامه از فستيوال هاي مختلف 
حتي فستيوال هاي بين المللي داريم. اگر برنامه ها و 
مقدمات حضور فراهم شود حتماً شرکت خواهيم 
کرد. الان نمي توانم نام اين فس��تيوال ها را بگويم 
چون هيچ چيز قطعي نيست اما براي حضور در آنها 
برنامه ريزی خواهيم کرد که حضور داشته باشيم. 
اين را هم بگويم که گروه تئاتر آينا قباً با توليدات 
نمايشی خود در اين فس��تيوال ها حضور داشت به 

همين جهت نوعي اعتماد از طرف آنها وجود دارد.
کار پژوهشي در تئاتر چگونه است؟ اصلًا 
چند نفر به عنوان پژوهشگر تئاتر داريم 
و آنهايي هم که هستند چقدر به فرهنگ 
بومي  اعتق�اد دارند؟ چون بس�ياري از 

تئاتر ها الگوبرداري از غرب است.
پژوهش در کشور ما به خصوص در استان ها خيلي 
کمرنگ است. اينكه خيلي هم به فرهنگ بومي  توجه 
نمي شود با شما موافقم. ما امروز خيلي بيشتر از اين 
به احياي آيين های نمايشی و فولكلورها نياز داريم. 
بايد تاش مضاعف داش��ته باش��يم تا با پژوهش به 
موقعيت های دراماتيك و ديالكتيك نمايشی برسيم 
به طوري که براي مخاطب ملموس و تأثيرگذار باشد. 
پژوهش��گران ما خيلي راحت تر به منابع فرهنگي و 
ادبيات غربی دسترس��ي دارند و آنها هميشه مسير 
راحت تر را انتخاب می کنند. اين موضوع موجب فاصله 
گرفتن از فرهنگ خودی می شود در حالي که ما بايد 
در ميان منابع خودمان پژوهش کنيم و با ايده ها و فكر 
و خاقيت آنها را قابل عرضه نماييم. نمايشنامه نويسان 
ما خاق هستند. به خصوص از اين نمايشنامه نويسان 
در شهرستان ها کم نداريم. ما ايده پرداز زياد داريم؛ 
بايد بس��تر کار براي آنها فراهم ش��ود که بخشي از 
آن به پژوهش��گران ما برمي گردد. ب��ه عنوان عضو 
کوچكی از خانواده تئاتر از همه نمايشنامه نويس��ان 
مي خواهم نگاه تك بعدی به موضوعات نداشته باشند. 
نمايش��نامه نويس بايد مانند يك معمار در ساختار 
متنش فضايی را تداعی کند که مخاطب نسبت به آن 
فضا استقال فردی داشته باشد تا برداشت شخصی 

خود را با داشته های ذهنش يكسان کند.

 هتل هويزه ميزبان شاعران 
و نويسندگان شاهد و ايثارگر

همايش ادبی شاعران و نويسندگان شاهد و ايثارگر در هتل 
هويزه تهران برگزار شد.

به گزارش فارس، دومين نشست انجمن ادبی شاعران و نويسندگان 
شاهد و ايثارگر با همكاری مرکز دانش پژوهان و تشكل های شاهد و 
ايثارگر به منظور تكريم و تجليل از مادران و همسران شهدا، همزمان 
با برگزاری برنامه های چهلمين سالگرد انقاب شكوهمند اسامی 
و در آستانه روز شهيد عصر جمعه در هتل هويزه تهران برگزار شد. 
در اين همايش که جمعی از نخبگان و س��رآمدان شاهد و ايثارگر 
و مسئولان حضور داشتند عاوه بر ش��عر و داستان خوانی، برنامه 
تكنوازی نی با اجرای حس��ين خوش چهره هنرمند بنام ش��اهد و 
ايثارگر نيز اجرا شد. از جمله شاعران شاهد و ايثارگری که به اجرای 
برنامه پرداختند می توان به ياسر قنبرلو، فاطمه افشاريان، شكيبا 
غفاريان، سجاد شاکری، مرتضی حنيفی، فاطمه پروانه اسدی، اميد 
سوماری و نفيسه سادات موسوی اشاره کرد. انجمن ادبی شاهد و 
ايثارگر متشكل از فرهيختگان ادبی شاهد و ايثارگر سال هاست به 
فعاليت مشغول است و در حوزه شعر و داستان هنرمندان شاخصی 
را به حوزه ادبيات ايران اس��امی معرفی کرده است. جمع آوری و 
انتشار آثار اعضا و برگزاری مستمر کارگاه های آموزشی کوتاه مدت 

و بلندمدت از جمله فعاليت هاي اين انجمن است.

 گلايه های ناتمام سينماگران 
از برنامه  اکران ها

جليل شعبانی تهيه کننده فيلم »سوءتفاهم« نظر خود را درباره 
اکران اين فيلم و برنامه ريزی شورای صنفی نمايش اعلام کرد.
جليل شعبانی تهيه کننده سينما و فيلم »سوءتفاهم« درباره روند 
اکران اين اثر تا به امروز، گفت: فيلم ما در زمان مناسبی اکران نشد 
چون جشنواره فيلم فجر تمام ش��ده و مردم در تدارك عيد نوروز و 
منتظر فيلم های جديد هستند. به نوعی برچسب کهنگی به اين زمان 
و فيلم هايی که در آن اکران می شود، خورده خواهد شد. با اين حال در 
کل »سوءتفاهم« به اندازه خودش می فروشد. وی افزود: قطعاً اگر فيلم 
زمان ديگری اکران می شد، فروش و جذب مخاطب بهتری داشت. 
از ابتدا تصور و برنامه ما بر اکران پاييز بود که متأسفانه محقق نشد 
چون حضور قشر دانشجو در اين فصل پررنگ است و آنها به دنبال 
فيلمی پيچيده و خاص به لحاظ محتوايی و ساختاری هستند. اين 
تهيه کننده ادامه داد: در کل اسفند فصل خوبی برای اکران فيلم های 
خاصی مانند »سوءتفاهم« نيست چون مخاطب اصلی خود يعنی 
دانشجو ها و مخاطب عام يعنی مردم را به صورت پررنگ و تأثيرگذار 
ندارد. شعبانی با اشاره به اينكه سينمای ايران در بحث اکران برعكس 
عمل می کند، گفت: فيلم هايی هس��تند که هر زمان اکران شوند 
مخاطب خود را دارند و می فروشند اما به نظرم سينمای ايران برعكس 
عمل می کند. يعنی فيلم های خاصی مانند »سوءتفاهم« زمان هايی 
که بايد اکران شوند، نمی شوند. بايد فصل اکران را متناسب با فضای 
فيلم در نظر بگيريم؛ به عنوان نمونه فيلم هايی درباره کودك و نوجوان 

را در فصل پررنگ بودن حضور اين قشر نمايش داد.

 فيلم  يك کارگردان 15 ساله
در شبکه هدهد

فيل�م کوت�اه »فري�ادی خام�وش« ب�ه کارگردان�ی متي�ن 
رجبی، نوجوان ۱۵ س�اله مش�هدی، با حمايت شبكه هدهد 
تولي�د و از امش�ب روی آنت�ن اي�ن ش�بكه خواه�د رفت.

اين فيلم کوتاه با اشاره به آيه 19 سوره مبارکه حشر و با موضوع انسانيت 
توليد شده است. حضور نوجوانانی همچون محمد شيردل )تدوينگر( و 
شايان هدايتی )تصويربردار(، باعث شده ميانگين سنی عوامل اين فيلم 
به حدود 14 سال برسد. رجبی از 11 سالگی فعاليت خود را در شبكه 
هدهد آغاز کرده و هم اکنون به عنوان جوان ترين کارگردان اين شبكه 
شناخته می شود. احسان حلمی، مدير شبكه هدهد، نيز در ماه گذشته 
در نشست هم انديش��ی با نوجوانان و جوانان نخبه گفته بود: در اکثر 
آگهی های مرتبط با حوزه کار و اشتغال، نياز به رزومه به چشم می خورد 
اما سؤالم اين است که اين رزومه برای يك جوان که تازه از درس فارغ 
شده کجا بايد شكل بگيرد؟! ما در شبكه هدهد به نوجوانان و جوانان 
پروژه می دهيم و از آنان حمايت می کنيم که هم کسب تجربه کنند و هم 
رزومه ای برای اين عزيزان ايجاد شود.  وی گفت: در شبكه هدهد به روی 
نوجوانان و جوانان مستعد باز است و اين را در عمل ثابت کرديم. برای 
مثال جوان ترين کارگردان ما در شبكه 15 سال دارد که از 11 سالگی با 
شبكه همكاری داشته و الان توانسته فيلم کوتاهی توليد کند که می تواند 

با فيلم های کوتاه ساخته شده توسط بزرگسالان، رقابت کند.

 ديروز اشتباه، امروز حسرت
 فردا بحران!

 حسن روانشيد*
 شايد انجام طرحی کان در ظاهر منافع مادی و معنوی فراوانی را 
برای ديروز دربر داشته اما کدام نهاد ثابت قدم می تواند ضمانت کند 
که امروز عاقبت همان پروژه به حسرت نينجاميده و فردايی پرتنش 
نخواهد داشت؟! اگر ديروز اشتباه رخ  داده نبايد اين مسير ادامه يابد 
تا برای آيندگان به بن بس��ت برسد! اس��تان و به خصوص کانشهر 
اصفهان اگرچه پايتخت فرهنگ و تمدن ايران اسامی لقب گرفته 
اما تنها توان پذيرش جمعيتی 500 هزار نف��ری را دارد که برای هر 
يك نفر افزايش آن دولت و نظام را موظ��ف به پرداخت هزينه های 
کان می کند. اين منطقه کويری يكدست است که با حذف تدريجی 
زاينده رود به برهوت تبديل می شود در حالی  که تحت هيچ شرايطی 
نمی توان از افزايش جمعيت آن پيشگيری کرد. اين کانشهر در حال 
حاضر با معضات و مشكات عديده ای دست و پنجه نرم می کند که 
هر کدام به تنهايی نيازمند مديريتی کان و ملی هستند! آلودگی آن 
به رغم هزينه ها و تاش های مضاعف در سطح کشوری و حتی جهانی 
هنوز نتوانسته عددی قابل  قبول در تعداد روزهای پاك سال داشته 
باشد که اين امر باعث شده تعداد مبتايان به بيماری های تنفسی و 
ريوی افزايش يابد و تخت های بيمارستانی آن ظرفيت پذيرش آنها 
را نداشته باشند. از سوی ديگر چند س��الی است خشكسالی توان 
جامعه ساکن در اين شهر را گرفته که تابستان امسال را به سختی و 
با هزينه های فراوان نصب موتور پمپ و مخزن سپری کنند که اين 
خود فشاری کمرشكن برای خانواده های مستضعف در اين برهه از 
گرانی ها بود. شايد در آغازين روزهای انقاب اسامی که آحاد جامعه 
هر يك به سهم خود سعی داشتند با قدمی يا قلمی يا رقمی اين نهال 
نوپا را آبياری و مراقبت کنند اگر انديشه انتقال آرامستان تخت فولاد 
را به مكان ديگر بسط می دادند و در چهارگوشه شهر زمين هايی را 
به اين منظور انتخاب و از معضات بهشت زهرای تهران در اين  باره 
درس عبرت می گرفتند امروز ضرورت نداشت تا وسعت تنها قبرستان 
رسمی کانشهر را به جای عرض از طول  افزايش دهند که قطعاً اين امر 
می تواند نارضايتی هايی را به دليل بعد فاصله در بازماندگان ايجاد کند 
که اين دست يكی از همان اشتباهاتی است که شهرداری کانشهر 
اصفهان در طول اين چند سال مرتكب شده و اگرچه در مقطع خاص 
منافعی داشت اما فاصله زمانی طی شده آثار زيان بار آن را نمودار کرده 
است. امروز مديرعامل آرامستان باغ رضوان اصفهان مدعی است اين 
گورستان تا 70 سال ديگر می تواند پذيرای دفن اموات باشد! اما نه در 
عرض بلكه در طول فاصله که به محدوده بخش کوهپايه برسد. اين 
بحث درست ادامه اشتباه محاس��باتی در اين امر است که 35 سال 
پيش اتفاق افتاد تا برنامه ريزان بدون تجربه شهرداری به جای ايجاد 
چهار آرامستان در چهارگوشه شهر تاش و فشار را بر باغ رضوان که در 
يك مسير ترانزيت کشور و منطقه پرازدحام حاشيه شهر قرار گرفته، 
گذاشتند و سعی نكردند به جای گس��ترش آن به ايجاد مكان هايی 
در شمال و غرب يا احتمالاً جنوب ش��هر بپردازند. آنچه مديرعامل 
آرامستان های شهرداری اصفهان طی نشست خود با رسانه ها ابراز 
می دارد حاکی از توانايی های اين مجموعه است که هرکدام با اماها و 
اگرها روبه رو است و ازجمله آنچه البته بايد اشاره کرد امنيت 1305 
هكتاری را تنها نمی توان از طريق سامانه های دوربين ثبت و مراقبت 
نمود و همچنين نگهداری 170 هكتار فضای سبز با کمبود شديد 
آب امكان پذير نيست زيرا منطقه شرق اصفهان سال هاست با چالش 
رطوبتی مواجه است بنابراين به جای وسعت بخشيدن به تأسيسات و 
امكانات اين مجموعه و دفن کردن بودجه در زير خاك، به فكر ايجاد 
مكان هايی ديگر در غرب، شمال و جنوب شهر باشيد و اجازه دهيد 
اين وسعت به همين جان ختم شود و به جای اصاح معضات امنيتی 
پس از وقوع، فكری به حال صدها سگ گرسنه ولگرد در باغ رضوان 
کنيد که از قسمت کوهستانی به علت گرسنگی و تشنگی به اين سو 
می آيند و باعث وحشت زوار و بخصوص بچه ها و خانم ها می شوند و از 
طرفی متكديانی را که طی چند ماه اخير پنج شنبه و جمعه که قسمت 
اداری شما فعاليت کمتری دارد در سطح بلوك و قطعات پراکنده اند 
تا با پاشيدن آب روی قبور و خواندن چند آيه از قرآن به نحوی گدايی 
کنند، خلع يد نموده و از مأموران انتظامی بخواهند به جای دور دور 
کردن با وانت ها در مسيرها از اتومبيل پياده شوند و نظر کسانی را که 
به برگزاری يادبودها مشغول هستند پيرامون آرامش و امنيت در باغ 
رضوان س��ؤال کنند! ضمناً نظافت و نظم و ترتيب موجود در قطعه 
نام آوران را به ديگر بلوك ها نيز تسری دهند! راه اندازی آرامستان های 
محلی اگرچه برای مرحومان و بازماندگان آنها آب ندارد اما می تواند 
به نحوی برای زيرمجموعه شهرداری نان داشته باشد که خود بحثی 
جداگانه و فارغ از اين مقوله خواهد داشت! اما تغسيل در غرب کانشهر 
و دفن در شرق همراه با وجود فاصله و ترافيك و ديگر معضات نيز از 
همان نمونه ابداعات زيرمجموعه شهرداری اصفهان است که پيرامون 
احداث برج جهان نما بر روی کاروانس��رای تاريخی تحديد داشت و 
همچنين شهربازی رؤياها در کوير فاقد جاذبه توريستی و رطوبت و 

سرسبزی! تا حسرتی باشد برای امروز و بحرانی بماند برای فرداها!
*روزنامه نگار پيشكسوت

مي خواهيم نگاه انقلابي را تقويت کنيم
گفت وگوي »جوان« با بازيگر تئاتر »تراژدي پارک اتابک« درباره سردار ملی

 تئاتر »تراژدي پارک اتابک« که به زندگي ستارخان مي پردازد 
در سی و هفتمين جشنواره بين المللی تئاتر فجر بخش 40 سالگی انقلاب به روي صحنه رفت
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